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ÚVODEM  Dlouho jsem si pohrávala s myšlenkou, že obsáhlá a podrobná výroční zpráva letos nebude. Přemýšlela jsem totiž o tom, zda má taková zpráva vlastně nějaký smysl a pro koho.  Napadalo mě, zda si ji vlastně nepíšu jen pro sebe, abych viděla nějaké plody své farářské práce, abych se cítila lépe a měla pocit, že se snad něco povedlo. Vždyť ti, kdo na různých setkáních našeho sboru byli, vědí, co se tam odehrálo a jaké to bylo a pro ostatní to možná nemá ani žádný smysl… Ale pak jsem si pročítala výroční zprávu z loňského roku, a zase mě zaplavila ta zvláštní vděčnost a nesamozřejmost, že tu náš sbor stále ještě je a ti, kdo přicházejí, žijí ve společenství svou víru. A tak se opět pokusím zachytit ve slovech, obrazech a číslech život našeho čáslavského sboru v roce 2023 s vědomím, že tato výroční zpráva slouží mimo jiné i jako paměť či kronika našeho sboru.  Doufám, že až budete číst tyto řádky, budou se vám před očima znovu odehrávat setkání, kterých jste se zúčastnili, vyvstanou vám některé myšlenky, vzpomínky anebo se vás zmocní zvědavost a budete mít chuť se příště také zúčastnit.  To by bylo moc fajn, a pak by ta výroční zpráva dávala ještě větší smysl. Také si uvědomuji, že ne vše lze zachytit do slov, obrazů a čísel, protože Boží Duch vane,  kam chce a možná to nejdůležitější, je očím neviditelné,  jak říkal s oblibou můj oblíbený Malý princ. 
farářka Drahomíra Dušková Havlíčková  

 
CHARAKTERISTIKA SBORU  Čáslavský sbor je poměrně živé a pestré společenství a jsou v něm zastoupené a aktivně činné téměř všechny generace, až na tu nejstarší, ta bohužel už od dob covidových v kostele chybí. Těší nás i na evangelické poměry velká účast dětí i mládeže, a také máme radost, že na naše bohoslužby nebo různá setkání zavítají i nově příchozí. Máme velkou radost z nových členů našeho sboru, v loňském roce jich přistoupilo celkem 7, máme radost také z nových členů našeho společenství.   

Posláním našeho sboru je zvěstovat evangelium, šířit víru, lásku a naději, sdílet svá obdarování a být tu pro druhé. A to vše s pomocí Boží.  Chceme být místem, kde různí lidé nachází své místo, svůj domov, zažívají podporu a blízkost. Chceme být společenstvím, které žije z Kristovy lásky a odpuštění a chce být svědkem smíření. 

    



STATISTICKÉ ÚDAJE O SBORU V ROCE 2023 
K 1.1.2023 vykazoval náš sbor 254 členů a ke konci roku 2023 239 členů.  V březnu při výročním sborovém shromáždění jsme měli 93 členů s hlasovacím právem. Celkem náš sbor má kolem 210 členů s povinností platit salár – členský poplatek, ale salárníků, tedy těch, 
kteří pravidelně nebo příležitostně platí salár, máme pouze 81 a pak ještě 22 ostatních dárců neevidovaných mezi platícími salárníky. Dárců, kteří přispívají pravidelně každý měsíc, máme 16 a dárců, kteří přispívají pravidelně 2x nebo 4x do roka máme 4. 
Během roku 2023 zemřelo k naší lítosti 7 členů našeho sboru - Marie Loudová (5.2.2023), Vlasta Meszárošová (únor 2023), Karel Ptáček (12.3.2023), Miloslav Vonšovský (23.6. 2023), Slavoj Kopecký (5.9.2023), Anna Bartůňková (4.12.2023) a Eva Marková (17.12.2023) a konaly se 3 církevní pohřby. 
K naší velké radosti jsme byli svědky 2 křtů.                                                                                 V našem sboru byli pokřtěni: Elen Rezlerová a Josef Opasek ml. Díky Bohu za ně! 
V našem kostele se také konala 1 svatba – v září Petr Nulíček a Jitka Plešáková  
Kontrolou kartotéky ubylo 7 lidí. Sborová kartotéka je aktualizovaná, s. farářka navštívila již většinu členů sboru, v tomto roce se bude snažit alespoň částečně navštívit členy kazatelské stanice v Semtěši.   

STARŠOVSTVO A SBOROVÁ SHROMÁŽDĚNÍ 
PODĚKOVÁNÍ Děkujeme všem členům našeho sboru, kteří se rozhodli být staršími a poté byli zvoleni, děkujeme za jejich ochotu se aktivně podílet na vedení a směřování našeho sboru. Presbyterky a presbyteři se střídají v tzv. službě presbyterů, která spočívá v otevírání  a zavírání kostela, Komenského síně, úklidu před kostelem, vyvěšování písní, vítání příchozích, spočítání přítomných na bohoslužbách, spočítání spolu s někým dalším sbírky, přípravou chleba a vína na Večeři Páně a připravování čaje a kávy, což většinou v baště zajišťuje br. Homolka. Za tuto službu jim velmi děkujeme a v této službě jim může 
samozřejmě kdokoliv pomoci.  
Staršovstvo delegovalo své zástupce na seniorátní zasedání Jeronymovy jednoty  (Michal Vejvoda, náhradnice Nora Procházková) a na konvent (Daniel Korábek, náhradníci Tomáš Starý a Jana Stárková).  Více o práci staršovstva je ve zprávě staršovstva, kterou připravil kurátor D. Korábek.    
SBOROVÁ SHROMÁŽDĚNÍ Staršovstvo svolalo výroční sborové shromáždění na březen, uskutečnilo se 26. března 2023. Schvalovaly se na něm zprávy o činnosti sboru, finanční zpráva, zpráva revizorů, zprávy Diakonie, rozpočet.  
STATISTIKA: Staršovstvo je osmičlenné + virilní členka farářka, se 3 náhradníky, sešlo se 10x na řádných setkáních (scházeli jsme se většinou v baště, občas se někdo připojil online), náhradnice ses. Hosnedlová se pravidelně účastnila schůzí staršovstva a poté, co br. Petr Trnka ze staršovstva rezignoval, nastoupila na jeho místo. Děkujeme br. Trnkovi za jeho 
dlouholetou službu ve staršovstvu i za ochotu dále mít presbyterské nedělní služby. 
Velmi si toho vážíme a přejeme mu hodně zdraví, sil a Božího vedení. Ses. Hosnedlové 
děkujeme, že se stala presbyterkou. 
Výroční sborové shromáždění se konalo 26. 3. 2023 za účasti 22 členů s hlasovacím právem a jednoho hosta.  



KAZATELSKÁ STANICE SEMTĚŠ – Jana Stárková  V kazatelské stanici v Semtěši jsme se sešli v roce 2023 celkem dvanáctkrát, s průměrnou účastí 10 věřících. Převážně nás slovem provázela naše paní farářka Drahomíra Dušková Havlíčková, které tímto velmi  děkujeme. Hudební doprovod ve většině případů zajišťovala Kateřina Andršová, které tímto také velmi děkujeme. Hudební doprovody jsme v Semtěši v minulosti nemívali často, a proto si toho velmi vážíme.   Celkem šestkrát byla zde za rok 2023 vysluhována večeře Páně s průměrnou účastí jedenáct věřících. Účast na bohoslužbách je větší než před naším sloučením s Čáslaví a to nás moc těší. Vzhledem k tomu, že jsme již v roce 2022 věnovali kostel i Pelíškovu síň obci Semtěš, která má zcela pochopitelně s objekty své záměry a vzhledem k tomu, že se nás neschází mnoho, přestěhovali jsme se do menší místnosti v budově bývalé školy. Za mě je to důstojné útulné místo, naprosto vyhovující našim potřebám. Starší členové si cestu do Čáslavi úplně nenašli, ale do Semtěše přijedou vždy, a to je velmi potěšující, že díky tomu, že kazatelská stanice funguje, mohou se účastnit bohoslužeb a pobýt pospolu. Děkuji ještě jednou za přijetí vám všem z Čáslavského sboru, je nám s vámi hezky. 
Napsala Jana Stárková, bývalá kurátorka semtěšského sboru, dnes presbyterka.  

BOHOSLUŽBY 
 
Nedělní bohoslužby jsou středem sborového života. Jsou vrcholem uplynulého týdne a zároveň začátkem nového týdne. Vytvářejí sborové společenství, chtějí být orientací  ve všem, čím procházíme - jako církev, jako sbor, jako rodiny i jako jednotlivci. Letos se bohoslužby konaly pravidelně každou neděli a konaly se skoro celý rok v kostele, do Komenského síně jsme se přesunuli až v adventním čase.  
Večeři Páně jsme slavili o svátcích a vedle toho většinou i 1. neděli v měsíci.  Celkem 17 x za rok. Vysluhujeme z jednoho kalicha a kalíšků zároveň. Zpravidla první neděli v měsíci se konaly bohoslužby pro malé i velké – děti neodchází do nedělky, bohoslužby jsou uzpůsobeny tak, aby jim děti rozuměly. Ostatní neděle byla pro děti vždy připravena „nedělka“.  

   Do bohoslužeb se zapojují také presbyteři, děti, konfirmandi a ostatní členové sboru – zpravidla 1. biblické čtení a čtení ohlášek.   



Na 4. adventní neděli děti zvěstovaly vánoční evangelium opět divadlem při vánoční slavnosti, nacvičily divadelní hru „Probuzený správce.“ 

 

Písně při bohoslužbách zpíváme z nového evangelického zpěvníku a zpravidla jednou za měsíc míváme tzv. zpívání u varhan, kdy nacvičujeme nové písně nebo žalmové zpěvy. Na bohoslužby navazuje posezení u  kávy a čaje v baště. Podává se fairtradová káva a čaj, protože jsme fairtradovým sborem a chceme touto formou podpořit pěstitele v zemích třetího světa. Tohoto posezení se účastní čím dál více lidí, a také se čím dál déle sedí   

  

 



HUDEBNÍ DOPROVOD PŘI BOHOSLUŽBÁCH  Jsme vděčni za spolehlivou službu všech varhanic a varhaníků. Děkujeme Petru Jeriemu a Filipu Jeriemu, Petru Minářovi, Drahomíře Férové, Miriam Richterové a Kateřině a Bohdance  Andršovým především v Semtěši. Na flétnu doprovází Filip Jerie a Linda Homolková,           na kytaru Mirek Richter a na housle Emilka Dušková. Žalmové písně, které zpíváme v liturgických období postu a Adventu, nacvičují a zpívají Petr Minář a Eva Zhánělová.   
BOHOSLUŽBY PRO DĚTI (nedělka) – Tereza Stará Pro děti se kromě rodinných bohoslužeb pravidelně konala nedělka v baště za kostelem nebo v presbyterně. Od ledna jsme pokračovali v starozákonním cyklu „Dál přece nejdeme sami“ (od Mojžíše k Rút) a od začátku nového školního roku pak v navazujících příbězích „Od Samuela k Šalomounovi“. Novinkou v tomto roce se stal symbolický kámen "eben ezer" umístěný před stůl Páně, který připomíná Hospodinovu pomoc. Na kámen děti podle probíraného tématu pokládají obrázek, drobný předmět nebo nápis – nejdůležitější připomínku z biblického příběhu. Konaly se také 2 nedělky hudební, při kterých děti nacvičily písně k rodinným bohoslužbám a vánočnímu divadlu. Celkem se uskutečnilo          25 setkání. Ve vedení nedělky se průběžně střídalo 8 učitelů nedělní školy a průměrná účast byla 6 dětí. Napsala Tereza Stará, učitelka nedělky 
 
NEŠPORNÍ BOHOSLUŽBY V roce 2023 se konaly nešporní bohoslužby 5x – připomínka výročí války na Ukrajině, na popeleční středu, na Velký pátek, na Nanebevstoupení Páně a na Štědrý večer. 
STATISTIKA – 5x, průměrná účast 14. 
 
BOHOSLUŽBY SMUTNÉ VÁNOCE se zpěvy z Taize Vánoce si často přejeme „šťastné a veselé“, ale pro někoho takové nejsou. Už třetím rokem pořádáme bohoslužby pro ty, kdo jsou v období Adventu a Vánoc smutní, ztratili někoho blízkého, bojí se a jen těžko hledají naději…  
STATISTIKA – 1x, účast 20.  
BOHOSLUŽBY V DOMĚ PRO SENIORY V ČÁSLAVI Bohoslužby v Domě pro seniory se konaly častěji než loni, celkem 9x a s. farářka byla několikrát pozvaná i na individuální pastoraci, zvláště v době, kdy ostatní návštěvy nebyly  povoleny, a klienti postrádali pravidelný kontakt se svými nejbližšími.

   



SPOLEČNÉ BOHOSLUŽBY A SLAVNOSTI S DIAKONIÍ Náš sbor je spolupracující sbor Diakonie ČCE, s. farářka se snaží tuto spolupráci rozvíjet. Společných akcí děláme během roku mnoho, bohoslužebně se scházíme na úvod a závěr do školního roku, o Vánocích a o Velikonocích. Jsou to setkání velmi živelná a radostná.  

  

SLAVNOST KONFIRMACE Konfirmační příprava probíhala ve spolupráci s Kutnohorským sborem, a stejně tak i konfirmační slavnosti. Konaly se dvě – v neděli 21. května v Kutné Hoře, kde byla pokřtěna a konfirmována Alžběta Justová a konfirmován byl Šimon Fér a na svatodušní neděli 28. května v Čáslavi, kde byli konfirmováni: Bohdana Andršová, Emílie Dušková, Adéla a Simona Minaříkovy, Marianka a Filip Tinkovi, Jan Dušek. Slavnosti to byly krásné, účast hojná, radost veliká.  

   Konfirmace v Kutné Hoře     Konfirmace v Čáslavi  



 

 Konfirmační fotka, která se zapíše do dějin… V průběhu roku v našem kostele kázali nebo bohoslužby připravovali: Drahomíra Dušková Havlíčková, seniorátní farář Michal Branda (2x), výpomocní kazatelé Michal Vejvoda (8x), Jaroslav Fér (5x), Jan Plecháček v Semtěši (1x), čtené bohoslužby měla ses. Jitka Richterová v Čáslavi (2x) a ses. Kateřina Andršová v Semtěši (1x)  
Všem kazatelům a kazatelkám, předčitatelkám děkujeme za jejich službu.   
STATISTIKA:  
Bohoslužby v Čáslavi: 55x, průměrná účast bohoslužeb: 33; Večeři Páně jsme slavili 17x, průměrná účast při Večeři Páně 28.    
Bohoslužby  v Semtěši: 12x, průměrná účast 10; VP 6x – průměrná účast 11.  
Bohoslužby v Domě pro seniory Čáslav 8x, průměrná účast 8.                                      
Nešporní bohoslužby: 5x, průměrná účast 15.  
Večeře Páně v rodině: 1x.  



PRAVIDELNÁ SETKÁNÍ V TÝDNU 
 
KURZ ABECEDA KŘESŤANSTVÍ – Petr Minář Když jsem poprvé přišel do evangelického kostela, vůbec jsem netušil, co všechno zažiji a jakých akcí se budu účastnit. Mezi mé nejoblíbenější patří středeční setkání v baště, ať už to jsou postní setkání nad Biblí nebo kurz Abeceda křesťanské víry. V roce 2023 jsem absolvoval celý komplet, chyběl jsem snad jen jednou, a všech setkání jsem se účastnil rád. „Vedlejší“ postavy z pašijového příběhu, které jsme potkávali před Velikonocemi, nám nabídly řadu nových pohledů na skutečnost Velikonoc a také ukázaly, jak jsou pro nás nové oči v pohledu na Ježíše důležité. V květnu jsme se setkali s postavami žen, které ve své době hrály poměrně důležitou úlohu v církvi. Jejich životopisy nás doslova pohltily a troufám si tvrdit, že každý si odnesl něco zcela osobního. A podzimní setkání nám připomněla, že nejsme sami, kdo chtějí svým životem následovat Ježíše. Křesťanských tradic je vskutku hodně a každá má své rituály, obřady a svátosti. Bylo velice zajímavé zjistit, jaké to jsou a kolik společného máme, přestože to v různých církvích nazýváme a chápeme mnohdy zcela odlišnost. Co jsem zažil, byla otevřenost v mnohém a pestrém smyslu slova, tu vyzdvihuji především a samozřejmě nechybělo obohacení intelektuální ani duchovní. Určitě stojí za to se příště připojit. Zapsal Petr Minář, účastník a zároveň člen přípravného týmu  
STATISTIKA: středa 18 hodin, konala se 11x a  průměrně se scházelo 9 účastníků.   
„PÁTEČNÍCI“ - STŘEDNÍ A STARŠÍ GENERACE  Pátečníci se v roce 2023 sešli pouze 2x z kraje roku, pak už se nescházeli.  
STATISTIKA: pátek 19 hodin, konali se 2x a průměrná účast 6. 
 
VEČERY S HOSTEM 
17. listopadu se konalo v kavárně Dusíkova divadla setkání s chartistou Tomášem Růžičkou, který vyprávěl své vzpomínky z doby totality.    
        

            
 



KAVÁRNIČKY pro všechny generace v kavárně Diakonie – Zdena Veselá Součástí programu našeho sboru jsou již několik let "KAVÁRNIČKY". Setkáváme se druhý čtvrtek v měsíci v Kavárně Diakonie. V roce 2023 jsme se v programu zaměřili na cestování nejen po naší republice, ale zavítali jsme postupně do Jordánska, Egypta, na Madeiru, do Kolumbie, do Arménie, ale také jsme měli hosta z kolínského muzea a z kutnohorského muzea čokolády. Na některá naše setkání nám propůjčuje svoje prostory i klubovna Diakonie, kde se k nám přidávají i místní klienti, za což jim děkujeme a děkujeme i našim hostům, kteří mezi nás přicházejí se svými zážitky a poznatky ze svých cest. Z našeho programu si jistě vybere každý, co by ho zajímalo, proto každý je zván a budeme rádi, když i vy přijdete s něčím zajímavým pro ostatní.  
Napsala pravidelná účastnice Kavárniček Zdena Veselá ze Zbyslavy 

  Kavárnička s Ladou Bartošovou o čokoládě Lidka i s ochutnávkou! Ses. Bánovčanová čte na úvod básně. 
ČESKÁ KŘESŤANSKÁ AKADEMIE – PŘEDNÁŠKY                                                                                           V roce 2019 jsme znovuobnovili spolu s přáteli z ekumeny místní skupinu České křesťanské akademie, zpravidla pořádáme 1 – 2 přednášky za rok s duchovní tématikou nebo s hosty s duchovním zázemím.                                                                                                                                               V březnu roku 2023 byl naším hostem římskokatolický kněz, salesián, spisovatel, teolog     a dlouholetý vězeňský kaplan LADISLAV HERYÁN, téma jeho přednášky bylo ODPUŠTĚNÍ A SMÍŘENÍ. Přednášky se účastnilo kolem 50 lidí a následovala zajímavá diskuse.    

         



RODIČE S PŘEDŠKOLNÍMI DĚTMI  (Broučínci) – Jana Vítková 

   V minulém roce se nejmladší děti (0-5 let) s rodiči a prarodiči setkávaly 1-2× za měsíc. Dohromady bylo 14 setkání, kterých se v průměru účastnily 3 děti. Na přivítanou jsme si zazpívali a zahráli píseň a řekli dětskou modlitbu. Pověděli si krátký příběh z bible a malovali a tvořili jednoduché výrobky na téma, o kterém jsme si povídali. 

   

Napsala presbyterka Jana Vítková, která se s Toníčkem a Káťou pravidelně účastní Broučínků. 
 
STATISTIKA: počet setkání - 14, průměrná účast dětí - 3 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



BROUČCI mladší (5-8 let) Sešli jsme 29x a většinou v baště. První část roku jsme se nořili do Ježíšových příběhů a hlavně podobenství a od nového školního roku si povídáme o zvířatech v bibli. Děti mají rády zvířata, rády je kreslí a baví je poslouchat o nich příběhy z bible. Můžete se těšit na výstavu zvířat na konci školního roku. STATISTIKA: počet setkání – 29, průměrná účast 5.  

    
BROUČCI starší (9-12 let) Sešli jsme se 26x, většinou v baště. Prvnı́ pololetı́ jsme cestovali s apoštolem Pavlem. Od zářı́ se z n Broučků stala předkonfirmačnı́ skupina, dostali desky „Jednou věř, dvakrát měř“ a zabýváme se tématem BIBLE – jejı́ vznik, obsah, smysl. Děti už skvěle hledajı́ v bibli, umı́ si s tı́m poradit, takže když něco budete hledat, můžete se jich zeptat   

         
 
STATISTIKA: 26 setkánı́, průměrná účast 5 dětı́.  



SPOLEČNÉ SETKÁNÍ MLADŠÍCH A STARŠÍCH DĚTÍ 
 Zvláště kolem cı́rkevnı́ch svátků jsme mı́vali společná setkánı́ dětı́, rok jsme začali třı́královým pudinkem, potom jsme v lednu u přı́ležitosti Dne památky obětı́ holocaustu čistili čáslavské kameny zmizelých, tzv. stolpersteiny. V rámci ledna - měsı́ce ekumeny jsme navštıv́ili katolického pana faráře Romanovského a kostel sv. Petra a Pavla. Také jsme společně zažili jarnı́ a adventnı́ přespávačku. Jsme rádi spolu!   

   Aprílová přespávačka na faře.               Nácvik hudebního doprovodu na bohoslužby. 

   Konec školního roku – návštěva výstavy a návštěva cukrárny!  



ADVENTNÍ PŘEPÁVAČKA 
 

  Zdobení adventních a vánočních svíček pod vedením Terezy Staré 

        A nesmí chybět koulovačka s Luckou a Radkem… 



 

STATISTIKA: 7 společná setkánı́, průměrná účast: 12 dětı́.  
 
ZAHRADNÍ SLAVNOST V červnu se opět konala zahradní slavnost, sešli jsme se u bašty, připravili jsme s dětmi pro rodiče kvíz z toho, v čem se děti vyznají, rodiče vytvořili dva tým a bylo to napínavéééé!  
 
STATISTIKA: kolem 36 hostů, dětí i dospělých.   
KONFIRMANDKY A KONFIRMANDI.  Setkánı́ se konala ve spolupráci s kutnohorským sborem, vedli je naše farářka Drahomı́ra Dušková H. a kutnohorský farář Ondřej Zikmund. Konfirmačnı́ přı́pravy se z našeho sboru účastnili Jan a Emı́lie Duškovi, Bohdana Andršová, sestry Simča a Adélka Minařı́kovy, z vilémovského sboru Mariana a Filip Tinkovi a z kutnohorského sboru Simon Fér, Alžběta Justová a Babeta Brychtová, a občas se připojila i Bára. Na jaře před konfirmacı́ jsme měli poslednı́ vı́kendovku spolu s kolı́nskými konfirmandy v Praze. Byli jsme ubytovanı́ v kostele u Salvátora přı́mo v centru Prahy a vydávali jsme se do terénu po stopách reformace.  Naše předkonfirmačnı́ přı́prava vyvrcholila v květnu KONFIRMACÍ, které předcházel také rozhovor se staršovstvem.   
STATISTIKA: 6 setkánı́, průměrná účast 7  



 VÍKENDOVKA V PRAZE PO STOPÁCH REFORMACE 

     Nejdřív práce, potom večeře snídaně na salvátorské terase 

 

 



ROZHOVOR KONFIRMANDEK A KONFIRMANDŮ SE STARŠOVSTVEM 

      

MLÁDEŽ čáslavsko-kutnohorská se začala scházet v září a navázala vlastně na naše společné konfirmační přípravy, probírali jsme přikázání z Desatera a scházeli jsme se na střídačku v Čáslavi a v Kutné Hoře. Před Vánocemi jsme měli vánoční mládež v Gumárně na bowlingu.  
STATISTIKA: 4 setkání, průměrná účast 7. 
„NA KAFE S FARÁŘKOU“ Už skoro dva roky skvěle funguje prostor pro rozhovory v baště „Na kafe s farářkou“, málokdy se stane, že nikdo nepřijde, jsou to milá setkání.   

    
 

STATISTIKA: 40x se konalo „Na kafe s farářkou“ (občas v nepřı́tomnosti farářky bylo „na kafe s kavárnı́kem“ (V. Homolka) nebo „na kafe s farářem“ (J. Fér), průměrná účast: 2 
    
 



VÝROČNÍ ZPRÁVA 2023 
DOBROČINNÝ SPOLEK MARTA  

O SPOLKU – statistika, finance, administrativa Při pravidelných měsíčních setkáních, střídavě v úterý nebo ve středu, jsme domlouvali připravované akce a zhotovovali výrobky, za které spolek během roku získal celkem přes 17,5 tisíce korun. Výrobky jsme prodávali v květnu při Fair-tradové snídani, při červnovém 3. ročníku Bašty pro všechny, začátkem září na Čáslavských dvorcích, o měsíc později při Sjezdu mládeže, na adventním dobročinném trhu i jindy v průběhu roku; Drahomíra Férová využila k prodeji i letní pobyt v celocírkevním středisku v Bělči. Připojili jsme se i k dalším akcím (červnová Noc kostelů, Výstava na stromech v říjnu, předvánoční Krabice od bot) i k velikonočnímu (s psaním na vajíčka) a vánočnímu setkání se skupinou Ukrajinců, pro které celý rok pokračovaly v Baště kurzy češtiny.  Spolek má 19 členů, v červnu zemřel br. Miloslav Vonšovský, čtyři členové rezignovali. Kromě členské schůze jsme se sešli při devíti měsíčních setkáních, průměrně v sedmi účastnících. Na výroční členské schůzi 9. května jsme prohovořili a přijali nové znění stanov, které byly během léta zaregistrovány ve Spolkovém rejstříku přes vloni přidělenou datovou schránku. Zároveň byla on-line do rejstříku zapsána i změna v osobě předsedy. Spolek začal využívat logo (výtvarně pojatý text: ´Dobročinný spolek Marta´) podle návrhu Nory Procházkové. Logo bylo již dříve použito na razítku, nově na propisovacích tužkách, chceme je používat i na textilních nášivkách, samolepkách a kovových štítcích.  Na členských příspěvcích, včetně doplatků za předchozí roky, se sešlo 4.300 Kč. Přijali jsme opět dar od firmy Linea Guss (50.000 Kč), sbírku při bohoslužbách ze Sjezdu mládeže u nás v Čáslavi (66.254 Kč) a dotaci od Města Čáslav (sníženou na polovinu - 13.500 Kč), ze které jsme uhradili koncert skupiny Marty Töpferové při akci ´Bašta pro všechny´, doplněnou z výtěžku při této akci. Pokračuje spolupráce se ZŠ Náměstí (přijali jsme výtěžek 6.014 Kč z jejich benefičního jarmarku a naopak jsme poskytli příspěvek na školu v přírodě 2.500 Kč a sponzorský dar škole 2.000 Kč). Během prvního pololetí jsme zaplatili obědy studentce odborného učiliště (5.457 Kč). Věnovali jsme tři pětitisícové dary (na sluchátka, elektrický vozík, příspěvek po ochrnutí). Fair-tradové ´sekci´ jsme poskytli na provoz stálou zálohu 10.000 Kč. Ukrajinským rodinám i jednotlivcům jsme rozdali vánoční dárkové poukazy ve výši cca 17.000 Kč. 
Napsal předseda Dobročinného spolku Marta Jaroslav Fér 

   



JAZYKOVÉ KURZY ČEŠTINY PRO UKRAJINCE  Pro ukrajinské ženy a dívky, které žijí v Čáslavi a okolí, probíhají stále večerní hodiny českého jazyka. Charakter hodin se trochu změnil, protože se velmi obměnila sestava posluchačů. Všechny posluchačky pracují, mají malé děti a různé aktivity, které jim nedovolí chodit  některé dny. Setkání probíhají dvakrát až třikrát týdně a účast je různá, od dvou do pěti osob, někdy přijde mezi nás malé dítě, které nemá kdo hlídat.  Obecně lze říci, že všechny posluchačky se domluví v běžném životě, mají přízvuk a občas užijí slova svého rodného jazyka. Čtení je podobné, textu rozumějí, jen  někdy je třeba doplnit české reálie, aby pochopily souvislosti nebo vysvětlit málo frekventované slovo. Čteme pohádky,  verše, texty v časopisech a hrajeme  hry pro rozvoj slovní zásoby a někdy karty. Byly jsme společně na vánočním koncertě a v restauraci na večeři a pivě.  V lednu projevily posluchačky přání, dosáhnout v češtině úrovně B1, aby mohly složit zkoušku z češtiny a mohly získat lepší zaměstnání nebo studovat. Proto nám udělaly radost nové učebnice od Marty a evangelického sboru.  Začínáme s velkým nadšením. Děkujeme.   Iva Burešová 

  Červnové předávání vysvědčení a slavnost. 

    Setkávání „ženských kruhů“ – velikonoční dílna tvz. Písanek a letní cvičení.  



AKCE BĚHEM ROKU 2023 

    Výlety organizované lektory a sborový výlet do Herrnhutu, kterého se také účastnila                            jedna ukrajinská rodina.  

   V rámci seznamování s českou kulturou jsme navštívili sklípek v Kutné Hoře a pod vedení                 paní Klinské zdobili perníkové chaloupky a perníčky.  

   Adventní dobročinný trh, na který občerstvení připravily ženy u Ukrajiny a vánoční večírek. 
 

 



 NÁŠ SKVĚLÝ LEKTORSKÝ TÝM,                                                                                       který neučí jen češtinu, ale učí „naše“ ženy z Ukrajiny, že jsou tu přijímané.                                

            

V březnu 2024 studentky češtiny poprvé otevřely nové učebnice Čeština pro cizince ÚROVEŇ B1!!! 



ZPRÁVA O FAIRTRADE  2023 V roce 2023 náš sbor zaslouženě oslavil první fairtradové jubileum – 5.výročí od obdržení titulu Fairtradový sbor. A tak jako v předešlých letech, tak i v průběhu celého roku 2023 si náš sbor titul aktivně udržoval, neboť s tématem FAIRTRADE se pojily nejen akce zaměřené přímo na toto téma jako takové, jako např. Férová snídaně, multižánrový fairtradový rodinný festival Bašta pro všechny, Výstava na stromech, tradiční Dobročinný adventní trh, ale i (ne)obyčejná setkání v naší krásné Baště i během bohoslužeb. Jedna z prvních fairtradových akcí v roce 2023 byla tradiční FÉROVÁ SNÍDANĚ na zahradě Diakonie. Akce probíhá tradičně na Světový den pro fair trade, který připadá na druhou květnovou sobotu. Podávala se fairtradová káva, čaj, kváskový domácí chléb, mléko, tvaroh, sýry, uzeniny, zelenina a ovoce od místních farmářů. Celé akce se účastnilo bezmála 70 lidí z řad veřejnosti. Při Férové snídani jsme prodávali fairtradové produkty, které vozíme z pražského Obchůdku Jednoho světa, s kterým spolupracujeme dlouhodobě.                                Další skvělou (nejen) fairtradovou akcí byl 3.ročník multižánrového rodinného festivalu Bašta pro všechny, kterého se zúčastnilo rekordní počet účastníků kolem 160 lidí. Program celého festivalu se nesl v latinsko-americkém duchu. Nechyběla ani tradiční fairtradová hra pro děti Masterchaf Fairtrade, kdy si děti vytvořily skupinky a z fairtradových pochutin a bio produktů připravovaly typické latinské pokrmy a nápoje, jako guacamole, mojito, mexické tortilly. A ze všeho nejvíce se děti těšily na piňatu plnou fairtradových lízátek.    



                 Spolek Formanova Čáslav v tomto roce již potřetí pořádalo na začátku září Dvorky a my jsme byli u toho! V rámci dvorkového jarmarku jsme prodávali tradičně kávu, čaj, čokolády a nechyběly ani rukodělné výrobky. Zájem byl opravdu velký, návštěvnicí se hodně zajímali o celou myšlenku fairtradu a doptávali se na různé podrobnosti. Dorazili nejen Čáslavané, ale i lidé z širokého okolí. V sobotu 7. října jsme již po šesté zahájili Výstavu na stromech, v tomto roce na téma „Fajront: Konec šichty!“. Výstava proběhla v rámci Týdne důstojné práce a vystavené fotografie, které nastiňovaly, jaké dopady bude mít na práci a společnost přechod na nízkouhlíkovou ekonomiku, bylo možné zhlédnout na plotě kolem evangelického kostela.   Všechny fairtradové akce v roce 2023 završil tradiční Dobročinný adventní trh, kde jsme společně s výrobky spolku Marta a Diakonie a výrobky dětí prodávali i fairtradové produkty. 

                                 



Během celého roku se prodalo fairtradové zboží (především jako káva, čaj, čokoláda)                 a rukodělné výrobky v hodnotě bezmála 60 000 Kč - a to při akcích pořádané sborem,                 při fairtradových akcích, na vánočním trhu i během bohoslužeb. Všechny produkty a rukodělné výrobky dovážíme z pražského Obchůdku Jednoho světa, který vede sestra z vršovického sboru v Praze Magda Jelínková.   Všemi fairtradovými akcemi, které v průběhu roku pořádáme, dáváme najevo, že nás zajímá, kdo a za jakých podmínek pro nás plodiny, které běžně v domácnosti využíváme, pěstuje. Není nám lhostejné, jak pěstitelé z třetích zemí pracují a jak jsou za svou práci ohodnoceni, jaké to má dopady pro ně i jejich rodiny, stejně tak nám není lhostejné, za jakých podmínek jsou produkty vypěstovány produkty a co dovolíme přinášet na naše stoly.   Těšíme se i na rok 2024, který bude opět nabitý pozitivním myšlením a podporou fair trade. Nejbližší fairtradové akce nás čekají v květnu – Férová snídaně (11.5.), poté v červnu festival Bašta pro všechny (16.6.), a mnoho dalších. Buďte u toho s námi- má to opravdu smysl! Neboť FAIRTRADE není jen o spravedlnosti, ale také o lásce a respektu k druhým i k přírodě.   
Napsala členka Dobročinného spolku Marta Linda Homolková, která má fairtrade 
spolu s Václavem Homolkou na starosti.  

                                                      



MIMOŘÁDNÁ SETKÁNÍ A UDÁLOSTI 
TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA U NÁS V KOSTELE Už po druhé byla v našem kostele 3 lednové neděle umístěna tříkrálová pokladnička Sbírka se uskutečnila ve spolupráci s Charitou ČR, s rodinným centrem Kopretina Čáslav.  
FÉROVÁ SNÍDANĚ  Férová snídaně se konala opět v Diakonii a vydařila se.  
STATISTIKA: 1x za rok v květnu, účast cca 55 lidí.  

  
  
NOC KOSTELŮ                                                                                                                                                                Letos jsme měli se sousedními církvemi i se synagogou na Noc kostelů společný plakátek.  V našem kostele proběhl koncert ZUŠ Čáslav a potom koncert z vlastních řad … zahrál člen našeho sboru písničkář Pavel Šenkapoun. Celou Nocí kostelů v našem kostele se prolínalo výročí 70 let od ordinace prvních farářek, uspořádali jsme historickou únikovku „Strongwomen“ v podzemí kostela pro všechny generace. 
STATISTIKA: Čáslav cca 120 lidí. 

  



FESTIVAL BAŠTA PRO VŠECHNY V neděli 18. června se konal 3. ročník multižánrového fairtradového festivalu na 
hradbách „Bašta pro všechny“. Každý rok se snažíme přiblížit a seznámit s novou kulturou, tentokrát se festival nesl v  latinsko-americkém duchu a byla to opravdová „bašta“. Dopoledne (11 hodin) i odpoledne (14 hodin) vystoupil hudební a taneční obor ZUŠ Čáslav. Pro děti byla připravena velká fairtradová hra v latinsko-americkém duchu, děti vyráběly guacamole, piňu coladu aj., mohly se také zúčastnit výtvarných dílniček a zahrát si faitradové pexeso. Všude voněla latinsko-americká faitradová káva a skvělé chilli con (i sine) carne. V 15 hodin si všechny generace užily divadelní představení souboru 
Loutky bez hranic s krásným představením Příběhy malé Lupitiny González o mexické oslavě Dušiček, následovala loutková dílna pro děti (i dospělé). A na závěr dne v 17:30 vystoupilo Marta Töpferová trio. Marta Töpferová, skvělá česká zpěvačka, kytaristka, skladatelka a interpretka latinsko-americké hudby byla hlavním hostem letošního festivalu. Doprovodili ji dva fenomenální muzikanti: Ladislav Muroň (flétny) a Peter 
Korman (kontrabas). Jejich repertoár se skládá z rytmů a stylů jako chilská cueca, argentinská chacarera a zamba, venezuelské joropo a vals, andské huayno i výběru autorských písní. To vše jsme slyšeli na koncertě a ještě potom až do pozdního večera pod ořechem. STATISTIKA: účast cca 160 lidí 

     

Vystoupení ZUŠ Čáslav hudebního a tanečního oboru v kostel a na zahradě. 



Diváků bylo letos opravdu hodně. 

Skvělé fairtradové „master chef“ v latinsko-americkém duchu a hlavně chef Homolka zářil! 

 Koncert v kostele… 



  Afterparty pod ořechem … 

PŘÍFARSKÝ TÁBOR   Na konci letních prázdnin se uskutečnil další PŘÍFARSKÝ TÁBOR, tentokrát jsme se ocitli s Danielem a jeho kamarády v babylónském zajetí a snažili jsme se v týmech ze zajetí všemi možnými (i nemožnými způsoby) dostat. Jeruzalém totiž oblehl babylónský král Nebúkadnesar a obyvatelstvo odvlekl do Babylóna. V pondělí ráno na faře první zajatci prošli Ištařinou bránou ve městě Babylon, naučili jsme se táborovou hymnu: "Proč by zachráněn měl být jen ten Daniel, a proč ne i kdokoliv z nás???", seznámili jsme se s babylonskou kulturou a docela se nám ulevilo,  že v našem právním řádu nejsou tresty z Chammurapiho zákoníku (oko za oko, zub za zub, napíchnutí na kůl apod.). Také jsme postavili několik babylonských věží a jedna přežila i do dalšího dne. A odpoledne nás čekala alchymistická dílna, kterou vedla Ing. Michaela Filipi z Univerzity v Pardubicích. 
Druhý den se králi Nebúkadnesarovi zdál sen o veliké soše a potřeboval výklad. Učili jsme se Danielovu modlitbu nazpaměť, malovali jsme sochy ze snu a ty se opravdu povedly! A také jsme objevovali čáslavské sochy. Odpoledne nás čekala sochařsko-kovářská dílna se Zuzkou Korábkovou a Honzou Blažejem. Bylo to báječné! Vzniká nám krásné pítko pro ptáky na kostelní zahradu. Třetí den si král Nebúkadnesar nechal postavit sochu ze zlata a chtěl, aby se jí všichni klaněli. Ale Danielovi kamarádi Šadrak, Méšak a Abednego se nepoklonili. Král jim vyhrožoval, ale oni se nedali. Děti si vytvářely v týmech velmi originální uctívací rituály a měly připravenou "bosostezku". Odpoledne za námi přijel "akademický pankáč, sochař, výtvarník" Štěpán Málek a zasvěcoval nás do tajů graffiti i etiky, obdivovali jsme díla Banksyho a pak si zkoušeli vytvářet vlastní "tagy", protože čtvrtý den bude řeč o prvním graffiti v bibli (  A taky se konala veřejná výtvarná soutěž na kalich, který bude vytesán na pítko pro ptáky. Čtvrtý den jsme se díky výletu dostali ven ze zajetí Babylónu i ze zajetí fary! Nakonec jsme se dozvěděli, co to vlastně psala ruka na zeď, když babylónský král popíjel ze svatých nádob z jeruzalémského chrámu víno a veselil se.  



Užili jsme si báječně výlet vlakem na zříceninu hradu Sión, jako správní evangelíci jsme se vyfotili u kalichu ( , pojedli řízek, zmrzlinu a zase vrátili domů. A večer nás čekala bojovka v kostele, na kterou někteří jen tak nezapomenou!  
Poslední den tábora patřil setkání kolem hodnot v kostele a poslední scénka z příběhu Daniela a jeho kamarádů - Daniel se modlil k Bohu, i když věděl, že mu za to hrozí jáma lvová a Bůh byl s ním a ucpal tlamy lvům, takže se mu nic nestalo. Jednotlivé týmy měly za úkol napsat Danielovu ranní, polední a večerní modlitbu. A zde je výsledek: MÉŠAK Děkujeme za každé nové ráno, za snídani, za klidnou noc a za všechny, co se probudili i za ty, kdo se neprobudili. ŠADRAK Pane Bože, děkujeme ti za krásný den a za potravu, kterou nám poskytuješ. Děkujeme za vše, co nám dáváš, a prosíme, aby sluníčko svítilo nadále tak jako do teď. ABED-NEGO Hospodine, ke své večerní modlitbě usedám, svůj dík ti vzdávám. Jen ty, Stvořiteli, jsi po nebi roznesl hvězdy, poskytl nám odpočinek a rozsvítils měsíc. Amen. A potom už nás čekala "Babyloniáda" a možnost získání posledních bodů a klíčů ven ze zajetí. Nakonec se všechny týmy ze zajetí dostaly a náš letošní tábor jsme zakončili zahradní slavností s rodiči a přáteli sboru. Jsme vděční za možnost být spolu, sdílet spolu přátelství, hodnoty, víru, humor, jídlo, zážitky a mnoho dalšího. Tak zase příští rok? Z Danielova příběhu jsme si odnesli, jak důležité jsou pro život hodnoty – to, co je pro nás důležité, vzácné, za co jsme ochotni se postavit, i když nám hrozí nebezpečí. Podle hodnot se rozhodujeme, hodnoty nás navzájem propojují, vedou životem, dávají nám směr.  Náš tábor jsme povídáním o hodnotách začali – hodnotou pro nás je bezpečí, domov, rodina, vztahy, příroda, humor. Náš tábor jsme povídáním o hodnotách také skončili – hodnotou pro nás je spravedlnost, humor, přátelství, opravdovost, trpělivost, porozumění, bezpečí, respekt, povzbuzení, tvořivost, odvaha, spolupráce. Pro Daniela a pro jeho kamarády byl Bůh sám a víra větší hodnota než jejich život. Tábora se zúčastnilo 21 dětí, 6 vedoucích z řad konfirmandek a 5 vedoucích z řad dospělých. Děti byly rozděleny do tří týmů, které vedli mládežnice, a soutěžily mezi sebou ve hrách a různých aktivitách. 

             Vstup do Babylóna.        Ranní kruh. 



   Tým: Šadrak   Tým: Méšak    Tým: Abed-nego 

    

 Kališníci z Čáslavi na hradě Sión 



FESTIVAL ČÁSLAVSKÉ DVORKY První zářijový víkend už po čtvrté patřil čáslavským Dvorkům, festivalu, který organizuje spolek Formanova Čáslav, a kterého jsme opět byli součástí, právě u nás byl jeden ze tří hlavních „dvorků“, v našem kostele jsme po celou dobu Dvorků „hostili“ sochu Krista na oslátku od Jiřího Kobra. Lidé přicházeli, prohlíželi si sochu, přemýšleli, kdo je ten, který jeden na oslátku, prohlíželi si kostel, usedali do lavic, spočinuli, občas se zeptali služby na historii a současnost kostela. Díky dobrovolnicím a dobrovolníkům ze sboru i mimo sbor, kterým patří velký dík, víme, že kostel během Dvorků navštívilo téměř 1000 návštěvníků. Máme z toho radost.  

   V neděli po bohoslužbách v 10 hodin byla na kostelní zahradě nedělní prodloužená snídaně v trávě a deskohraní a od 10 hodin probíhala komentovaná procházka po čáslavských kostelech.  

                      Během celé soboty se na kostelní zahradě pod stromy zabydlel JarmarkUM a přilákal mnoho návštěvníků. Po celou dobu JarmarkUM byla otevřená naše „fairtradová kavárna“.  



LETOS DVĚ NOVINKY: NOC LITERATURY u bašty a DEN ARCHITEKTURY                               
Ve středu 20. září jsme se poprvé zapojili do Noci literatury, která se konala na 3 místech v Čáslavi (knihovna, muzeum a bašta). U naší bašty 3x četl herec Jan Slovák z knihy Radka Raka „Báje o hadím srdci“ a bylo to strhující. Přišlo spoustu lidí, podávala se fairtradová káva a čaj a knihovna měla nachystané víno a pohoštění.  

          

Den architektury 1. října a s ním spojená výstava České ceny za architekturu, která představila 31 realizací nominovaných mezinárodní odbornou porotou v letošním ročníku do užšího výběru. Panely byly vystavené na plotě mezi farní a kostelní zahradou a výstava trvala od 29. 9. do 24. 10., kdy jsme ji zakončili komentovanou prohlídkou Ing. arch. Radky Neumanové, díky které se také naše bašta stala Památkou roku 2020. 

  



VÝSTAVA NA STROMECH                                                                           Výstava na stromech je celorepublikový výstavový happening na podporu důstojné práce. Akce se koná každý rok v říjnu během Týdne důstojné práce. Jednotlivé výstavy se tak každý rok dostanou do parků a náměstí stovky míst republiky, i na náš plot. V minulosti se výstava v Čáslavi konala na náměstí, tentokrát to nevyšlo. Téma výstavy: „Fajront: konec šichty.“ 

             

CELOCÍRKEVNÍ SJEZD (NEJEN) EVANGELICKÉ MLÁDEŽI V ČÁSLAVI Po 30 letech se o víkendu 6.-8. října 2023 do Čáslavi vrátil Sjezd (nejen) evangelické mládeže vrátil. Sjezd je každoroční akce plná přednášek, workshopů, duchovních programů, koncertů, sportů, ale taky setkání, humoru a skvělých zážitků. Téma sjezdu bylo "Cesta do středu", přijela spousta mládežníků, vše se vydařilo a v neděli byl po dlouhé době zase plný kostel. Sbírka na bohoslužbách byla určena pro náš Dobročinný spolek Marta. Díky!!! 

 
EKUMENA  Scházíme se s husitskou paní farářkou a katolickým panem farářem pravidelně k ekumenickým snídaním, zpravidla 3-4x ročně vždy před nějakou společnou akcí (lednová ekumena, Noc kostelů, 17. listopad, advent). V lednu také navštěvujeme s dětmi sousedy v Kristu (tentorkát katolíci). V rámci ekumeny jsme si opět připomněli 17. listopad 1939 a 1989 u památníku u gymnázia za účasti 60 lidí, poté se konala beseda v kavárně v Dusíkově divadle. 



SBOROVÝ VÝLET DO OCHRANOVA O víkendu 20.-22. října se skupina členů a přátel našeho sboru vypravila na sborový výlet do hornolužického Herrnhutu (Ochranova), města, které bylo založeno roku 1722 potomky staré Jednoty bratrské, a kde bratrský a sesterský duch je stále živý. Dokladem toho je ochranovský sbor, Diakonie i misie po celém světě, předávání tradic a také tradiční ochranovské adventní hvězdy, které jsou v Herrnhutu na každém kroku. Na programu byla návštěva manufaktury na výrobu adventních hvězd, prohlídka s paní Baum sborového shromáždění a hřbitova. Celý výlet se vydařil, zúčastnilo se ho 25 lidí a děkujeme Věře Suchánkové za organizaci. 

     

ADVENTNÍ DOBROČINNÝ TRH Adventní dobročinný trh, který pořádá Dobročinný spolek Marta, se konal opět v Komenského síni. Na trhu se prodávaly výrobky klientů Diakonie z Čáslavi, fairtradové zboží, výrobky členek a členů Dobročinného spolku Marta a broučků. Tento trh přináší nekomerční adventní náladu a potěšení z pomoci druhým, což láká i veřejnost, letos „trhem prošlo“ zhruba 60 návštěvníků. STATISTIKA: odhadovaná účast 60 lidí. 

     

 



ADVENTNÍ KONCERT V KOSTELE                                                                                                                     Na první adventní neděli se konal adventní gospelový koncert dua T´N´T v kostele. 

  

ADVENTNÍ SETKÁNÍ PŘI SVÍČKÁCH Na druhou adventní neděli v 16 hodin se v našem kostele konal už po druhé Adventní večer při svíčkách, Gymnázium a Střední pedagogická škola tak navázali na tradici Adventních setkání při svíčkách, které v našem kostele dlouhá léta pořádala ses. Blahoslava Procházková a její žáci. V kostele byla instalována výstava na téma „Hvězda“, zazněla hudba a poezie v podání žáků Gymnázia a SOŠPg. Kostel byl opět plný a atmosféra radostná a vybralo se spousta peněz na čáslavské středisko Diakonie a Cestu životem bez bariér. 
STATISTIKA: účast při zahájení výstavy kolem 230 lidí. 

  



VÁNOČNÍ KRABICE OD BOT                                                                                                                              Již po osmé jsme se spolu s Diakonií připojili k milé předvánoční akci „Krabice od bot“ – aneb děti darují dětem. Dárky opět putovaly k dětem z chudých rodin v Čáslavi a v okolí, v Azylovém domě Diakonie Vlašim, v pobytovém středisku v Kostelci n Orlicí, i k dětem z ProstoruPlus v Kolíně. Letos byl o dárky ze stran organizací opět velký zájem, potřebných přibylo, a tak jsme měli na sběrném místě v Čáslavi velký úkol, shromáždit 370 dárků, což se nám nakonec podařilo. Děkujeme týmu dobrovolnic z okruhu Dobročinného spolku Marta, které se služeb při vybírání dárků každoročně ujímají. A samozřejmě děkujeme všem dětem, mladým lidem i dospělým, mateřským, základním i středním školám a rodinným centrům či pracovním kolektivům, kteří se letos do sbírky zapojili a obdarovali děti i dospělé z chudých poměrů. Vážíme si této úžasné ochoty pomáhat. 

  

SNÍDANĚ S NOVÝMI ČLENY A PŘÁTELI NAŠEHO SBORU A SLAVNOSTNÍ PŘIJETÍ                        
DO SBORU A DO SPOLEČENSTVÍ                                                                                                                               Na třetí adventní neděli staršovstvo pozvalo nové členy sboru na snídani a rozhovor do bašty a potom při bohoslužbách byli slavnostně přijati a dostali požehnání. Za nové členy sboru (Anna Boučková, Oldřich Holinka, Gabriela Horáková) i společenství (Petr Minář) jsme moc vděční. V únoru také do našeho sboru přistoupila ses. Eva Zhánělová a ses. Jana Minaříková se svými dcerami Adélou a Simonovo, které jsme přijali při konfirmaci. Máme z toho radost.  
ČERVENÁ STŘEDA                                                                                                                                                      
Ve středu 29. listopadu jsme se již po několikáté připojili k mezinárodní připomínce lidí pronásledovaných pro víru, vyslechly jsme 4 svědectví pronásledovaných a zapálili červené svíčky. Tentokrát se k této připomínce připojil i br. Miroslav Nulíček v ordinaci. 
 



NÁVŠTĚVY U ČLENŮ SBORU, PASTORACE 
Návštěvy u členů sboru jsou velmi důležitou náplní farářské práce. Farářka se snažila být se členy sboru v telefonickém, emailovém i osobním kontaktu, čím dál více lidí také využívá středeční setkání v baště „Na kafe s farářkou…“ Letos se konaly také předsvatební a předkřestní přípravy i rozhovory před pohřbem. Na návštěvy ke členům sboru chodí také Férovi a možná i další členové sboru, o nichž ani nevíme, a za což jim všem patří naše vděčnost. 
 

ÚKLID SBOROVÝCH PROSTOR A SBOROVÉ BRIGÁDY V roce 2023 se konaly 2 sborové brigády. Sborové prostory uklízely ženy z Ukrajiny. O baštu a zahradu se staral pan Homolka.  Všem pomocníkům děkujeme za jejich ochotu pomoci s úklidem.   
PODÍL SBORU NA ŽIVOTĚ CÍRKVE A SENIORÁTU Sbor nežije jenom sám pro sebe, ale je součástí Českobratrské církve evangelické a na jejím životě se podílí.  Farářka Drahomíra Dušková H. je interní supervizorkou ČCE, je také členkou Komise pro celoživotní vzdělávání kazatelů při Synodní radě a podílí se na přípravě katechetických pomůcek pro nedělní školy.  Máme dva výpomocné kazatele – br. Michala Vejvodu a br. faráře Jaroslava Féra, oba jsou velkou pomocí pro náš sbor a zapojují se v mnoha sborech našeho i poděbradského seniorátu, kde vypomáhají s vedením bohoslužeb.  V listopadu 2023 se konal konvent chrudimského seniorátu, účastnila se ho farářka Drahomíra Dušková H. a kurátor Daniel Korábek. Br. Michal Vejvoda se účastnil seniorátního zasedání Jeronymovy jednoty. Děkujeme!  Faráři se pravidelně 1x měsíčně účastní pastorálních konferencí v různých sborech našeho seniorátu, v lednu se konal tradiční farářský kurz v Praze, br. farář Fér se účastní i kurzu v Daňkovicích. Výpomocný farář Michal Vejvoda se účastní Kurzu pro výpomocné kazatele.  

V březnu proběhla vizitace našeho sboru seniorátním výborem.   
SPOLUPRÁCE S DIAKONIÍ Náš sbor je spolupracujícím sborem Diakonie ZŠ praktické a speciální a Střediska Diakonie Střední Čechy Čáslav. Velmi nás těší spolupráce, která se daří. V roce 2023 se opět konaly biblické chvilky v Diakonii. Věnovali jsme se příběhům o zvířatech v bibli a hodnotám. Farářka má také biblické chvilky podle domluvy v ZŠ praktické a speciální. Velmi dobře se daří spolupráce – vzájemné propojování a poznávání při čtvrtečních kavárničkách. Jsme moc rádi, že můžeme využívat bezbariérové prostory Kavárny a být společně s klienty. Vážíme si i jejich pomoci při hrabání listí. A také nás těší, že někteří klienti Diakonie spolu s pečovateli navštěvují nedělní bohoslužby. V tomto období jsou členy dozorčí rady za náš sbor Tomáš Starý a Jaroslav Fér, který je předsedou dozorčí rady. I jim patří dík za jejich práci v dozorčí radě i předávání informací na staršovstvu. Všem vám děkujeme, že se podílíte také na širším životě naší 

Českobratrské církve evangelické a Diakonie ČCE. 



 
VEŘEJNÁ PREZENTACE SBORU V roce 2023 jsme poslali všem členům 2 sborové dopisy (velikonoční a adventní), ale také členové a přátelé sboru dostávají pravidelné „zprávy z fary“ emailem.  

Sborové webové stránky najdete na adrese http://caslav.evangnet.cz Velmi pečlivě je obstarává br. Ivan Klinský. Na sborové stránky vyvěšuje měsíční rozpis sborového program i pozvánky na mimořádná sejití ve sboru. Sborový web stojí za prohlédnutí, kromě fotografické dokumentace sborových a jiných akcí tam jsou i informace z dějin sboru (z „dílny“ br. Wagnera a br. faráře Féra, který stále přidává nové články, stojí za pozornost). Br. farář Fér také aktivně doplňuje web https://mistareformace.cz/ , který stojí rovněž za prozkoumání a je možné se také aktivně zapojit do tvorby webu, pokud vás baví historie a cestování. Během pandemie začal být díky péči D. Korábka a naší farářky aktuální a aktualizovaný také náš facebookový profil  https://www.facebook.com/CCECaslav/  
HOSPODAŘENÍ Spolu s celou Českobratrskou církví evangelickou prochází i náš sbor cestou přechodu k samofinancování, staršovstvo se budoucností našeho sboru aktivně zabývá, hledá různé jiné zdroje financování, zvláště pro akce zaměřené více „ven“, pro veřejnost nebo pro děti a mládež. Vytváří také rozvojový plán našeho sboru a chce v roce 2024 uspořádat jedno nebo dvě setkání na toto téma v rámci celosborové debaty. Velmi si vážíme toho, že se více lidí snaží platit svůj salár a přispívá finančními prostředky. Staršovstvo se s nimi snaží nakládat co nejhospodárněji a také chceme postupně vytvářet rezervu na horší časy.  

Výzva 5% a hlavu vzhůru, kterou v roce 2019 spustila naše církev, je stále aktuální.  Materiály k této výzvě členové sboru dostali se sborovým dopisem, případně je možné se znovu podívat na web: http://hlavuvzhuru.e-cirkev.cz a pro zájemce je možné si je opět připomenout. Ano, je jen na nás, jestli tu evangelická církev, resp. evangelický sbor v Čáslavi bude i za pár let, zda bude mít svého vlastního faráře a farářku, zda bude nabízet různé aktivity, možnosti setkávání a sdílení, zda bude nést Kristovo evangelium do světa. Na kulturní a volnočasové aktivity i na pomoc ukrajinským uprchlíkům se našemu sboru daří sehnat peníze i z jiných zdrojů (dotace z grantu ČCE, příspěvky města, dary Jeronymovy jednoty aj.) Je ale nutné zaplatit provoz sboru - elektřinu, plyn a vodu ve všech sborových prostorách, provoz kanceláře, cestné, nutné opravy a potřebné rekonstrukce, povinné odvody na plat kazatele či na provoz církevních institucí apod. Jsme vděčni za každého, kdo k chodu sboru přispívá konkrétní pomocí, finančními či  hmotnými dary nebo zájmem o sbor a modlitbou.  
Sborovou pokladnu vede svědomitě ses. Miriam Richterová, patří jí za to VELIKÝ DÍK. 
Účetnictví zpracovává od roku 2014 firma Evy Medkové z Nového Bydžova (firma zpracovává sborové účetnictví pro řadu dalších sborů naší církve), na základě uzavřené smlouvy.      



OPRAVY A REKONSTRUKCE V roce 2023 jsme nepodnikli žádné velké opravy, ani rekonstrukce, protože jsme veškeré úsilí vložili do přípravy rekonstrukce Komenského síně a jejího zázemí.   
PODĚKOVÁNÍ  napsala farářka Drahomíra Dušková Havlíčková  Děkujeme staršovstvu za jeho práci, všem presbyterkám a presbyterům, že věnují svůj volný čas jednáním, čilé emailové komunikaci, práci v jednotlivých komisích, že mají služby a usilují různým způsobem podle svých obdarování o zachování našeho čáslavského sboru, aby se zde i nadále kázalo evangelium dalším generacím i lidem z našeho okolí.   Děkuji bratru kurátorovi Danu Korábkovi, je to pro sbor i pro mě dobrý kurátor. Přeji mu, aby zažíval radost z rozdělení úkolů a práce mezi víc lidí. Skoro každý měsíc máme společné porady, kdy nejenže připravujeme body pro jednání staršovstva, ale také hovoříme o sboru, o tom, co nás těší a trápí. Jsem za tyto rozhovory vděčná a těší mě, že bratr kurátor je i oporou dalším lidem ve sboru, myslí na ně, má je na srdci.   Děkujeme pokladní ses. Miriam Richterové za vedení sborové pokladny.   Děkujeme revizorkám sborového účetnictví ses. Ivě Trnkové a ses. Olze Vejvodové za kontrolu účtů, ceníme si jejich ochoty a pečlivosti, s kterou prochází sborové účetnictví.  Velké díky patří všem varhanicím a varhaníkům, flétnistům, houslistům a kytaristům, že drží náš společný zpěv a svou hrou přispívají k tomu, že naše bohoslužby jsou radostnější a zpěvnější - Petr Jerie, Filip Jerie, Petr Minář, Miriam Richterová, Mirek Richter, Drahomíra Férová, Kateřina Andršová, Emilka Dušková, Bohdanka Andršová a Eva Zhánělová. Také děkujeme dětem a mládeži, že se s radostí zapojují do hudebního doprovázení našich bohoslužeb, děkujeme také Katce Andršové, 

že doprovází svědomitě každý měsíc v Semtěši.   
 Děkujeme učitelkám nedělky za to, že předávají biblické příběhy a víru našim nejmenším účastníkům bohoslužeb. Vážíme si jejich tvořivosti a osobního přístupu, s jakým k biblickým příběhům a jejich předávání přistupují - Jitka Richterová, Lucie Korábková, Iva Trnková, Tereza Stará, Eva Zhánělová, Miriam Richterová a jsme rádi, že se zapojily také naší konfirmandky Emilka Dušková a Bohdanka Andršová.  Děkujeme bratrům Trnkovi, Korábkovi, Homolkovi a dalším za sečení trávy kolem kostela a péči o sborové budovy, br. Starému za péči o mixážní pult, elektroniku, energie a všem dalším za pomoc.  Děkujeme správci našich sborových internetových stránek bratru Klinskému, který ačkoliv už péči o stránky předal jiným, o ně stále pečuje! Děkujeme Danu Korábkovi za péči o sycení sborového facebooku. Děkujeme s. Noře Procházkové za grafické vyvedení některých sborových plakátků a pozvánek a br. Josefu Opaskovi za pomoc s jejich tiskem.   



Děkujeme těm, kdo uklízí naše sborové prostory pravidelně i těm, kdo se účastní sborových brigád. Děkujeme všem, kdo si všimnou, že se něco rozbilo, že něco chybí, že je potřeba něco udělat a bez upozorňování to zařídí. Děkujeme br. Homolkovi za péči o baštu a prostranství kolem bašty a Alině Sobchenko za úklid dalších sborových prostor.  Děkujeme všem, kdo se podílí na přípravě a průběhu bohoslužeb, kdo čtou ohlášky a čtení z Bible, spoluvysluhují, zajišťují úpravu stolu Páně, výzdobu, květiny.  Děkujeme za službu našim výpomocným kazatelům Jaroslavu Férovi a Michalovi Vejvodovi i ostatním kazatelům a předčitatelům za jejich pomoc.  Děkujeme těm, kdo pomáhají chystat všemožná občerstvení a pohoštění. Děkujeme těm, kdo navštěvují členy našeho sboru v nemocnicích, v Domově důchodců i v jejich domovech.  
VELMI děkujeme Dobročinnému spolku Marta za jejich sborovou diakonii i dobročinné akce směřující mimo sbor, zvláště za velké nasazení v pomoci ukrajinským ženám, jejich dětem a dalším sociálně slabým. Děkujeme Lindě Homolkové a V. Homolkovi za péči o 
fairtrade a propagaci fairtradu v našem sboru i v Čáslavi a R. Procházkovi za pomoc s dovozem zboží. Děkujeme všem, kdo čáslavskému sboru pomáhají žít - svými silami, svým nadšením, modlitbami, radami, kázáními, nápady i finančními prostředky.  Děkujeme vám všem, že sem chodíte a spoluvytváříte společenství, bez vás by to nešlo – Pán Bůh totiž nemá ve světě jiné ruce než ty naše. A především děkujeme Pánu Bohu, že nás tu chce mít. A já také děkuji svému manželovi, dětem, rodičům a přátelům za jejich velikou podporu, oporu a pochopení!!!  

SLOVO KURÁTORA Minulý rok jsem při výročním sborovém shromáždění vyprávěl o tom, jak rostou povinné odvody (repartice a odvody do personálního fondu), v letošním roce je to již cca 380 tisíc   a záleží jen na nás, jestli budeme mít kazatele i v dalších letech. Výsledek mé loňské řeči se dostavil, klesla celková obětavost sboru, letos si tedy podobné věci odpustím. Chtěl bych vás jen informovat o tom, co se dělo s plněním usnesení, které bylo při minulém výročním sborovém prohlášení přijato. Usnesení znělo takto: „Výroční sborové shromáždění dále staršovstvu ukládá úkol usilovat o zajištění provozuschopného topení v Komenského síni za použití aktuálních disponibilních finančních zdrojů sboru a to ideálně v termínu do konce roku 2023.“ Celý rok jsme pokračovali v pracích na rekonstrukci Komenského síně,  z fary se podařilo udělat památku, a to otevřelo dveře k dalším dotačním titulům. To byl důvod, proč jsme se rozhodlii neinvestovat narychlo do dílčích úprav topení, protože bychom ho stejně museli po první fázi rekonstrukce zase předělávat a investice by tak byla zmařena. Aby v Komenského síni nebyla taková zima, pořídili jsme dva infračervené topné panely, které nevytápí celý prostor, ale zahřívají přímo osoby a předměty, které jsou v dosahu, a navíc se dají v budoucnosti použít např. v kostele při koncertech a akcích v zimním období. Pokud by vám bylo chladno, sedněte si prosím tak, aby na vás tento panel „viděl“.  Napsal kurátor Daniel Korábek březen 2023 



ZÁVĚREM  

 Příspěvek dětí k 600. výročí od úmrtí Jana Žižky. 
 

Děkujeme za pomoc, podporu, čas, peníze, občerstvení, modlitby  
a hlavně za Vaši účast na všem, co nás potkalo ve sborovém životě v roce 2023!  

A jak vidíte, nebylo toho málo   
 
 

Pokud jsem někde udělala nějakou chybu nebo něco/někoho opomněla, moc se 
omlouvám, nebyl to záměr. 

 
farářka Drahomíra Dušková Havlíčková 


